
1 
 

Vragen en antwoorden webinar PAS-melders 3 december 2024 
 
Wordt er ook gekeken naar prioritering? Zoals in het geval van een boer die vlak voor een 
versterkingstraject staat? 
Op dit moment niet.  
 
Neemt de provincie met alle PAS-melders contact op of op volgorde van prioriteit? 
En hoe wordt er omgegaan met de oplossing/legalisering van de interimmers? Dus intern 
salderen. Deze bedrijven willen een vergunning. 
Wij nemen met iedere PAS-melder die nog wacht op legalisatie contact op. Interimmers worden niet 
meegenomen.  
Er staat op dit moment geen vergunningplicht op intern salderen. Als gebruik gemaakt wordt van 
technische maatregelen (zoals de lelysphere) ligt dit anders: dan zijn voorschriften nodig om te 
verzekeren dat niet meer wordt geëmitteerd dan de referentiesituatie en is dus sprake van 
vergunningplicht. 
 
Veel bedrijven willen eventueel minder dieren gaan houden. Kan dit mogelijk gemaakt worden?  
Het staat bedrijven ten alle tijden vrij om hun aanvraag aan te passen. Voorwaarde hiervoor is dat de 
totale emissie van de aanvraag niet mag toenemen. Het staat de aanvrager dus vrij om hun aanvraag 
aan te passen naar het houden van minder dieren in het kader van Natura 2000-activiteiten. Andere 
milieu-gerelateerde zaken worden weer apart beoordeeld.  
 
Indien extensivering inhoudt dat hun aanvraag onder de referentiesituatie komt, dan krijgen zij een 
positieve weigering op basis van intern salderen.  
 
Wanneer kun je weer extern salderen?  
Voorlopig is er nog geen zicht op dat extern salderen weer mogelijk zal zijn in de provincie Groningen. 
 
Hoe worden eerdere N-reducerende eventuele maatregelen wankelen of zijn maatregelen nu 
al afgeschoten door de RvS geborgd? 
Vraag onduidelijk. 
 
Kan de overige 35% vergoed worden met de schaderegeling voor PAS-melders? 
Hiervoor kan een verzoek bij de desbetreffende commissie worden ingediend. Een dergelijk verzoek is 
nog niet eerder gedaan, zodat we geen voorspelling over toekenning al dan niet durven doen. 
 
Hoe heeft Groningen de PAS-melders geverifieerd? 
De PAS-melders worden geverifieerd aan de hand van de regelgeving die geldend was ten tijde van 
de PAS-regeling en de gegevens die aangeleverd zijn door het RVO. Indien zij voldoen aan de criteria 
en stikstofruimte behoeven, dan komen zij in aanmerking voor legalisatie. 
 
Melders die destijds niet voldeden aan de criteria van de PAS-regeling, en daarmee dus geen PAS-
melder zijn, zullen een brief ontvangen.  
 
Gaan de reducerende technieken enkel over melkveehouders of zijn hier ook kansen voor 
pluimveehouders? 
Indien er een systeem aangedragen wordt dat voldoende zekerheid biedt met betrekking tot het 
behalen van zijn emissiefactor, dan kan deze meegenomen worden.  
 
Er komen hier vergunningen in en daar best wat bedrijven te trekken en te koop met goede 
gebruiken om vergunningen. Is het niet de PAS-melders de goedkoopste manier voor de 
legaliseren provincie die bedrijven op te kopen middels extern salderen. 
Voorlopig is er nog geen zicht op dat extern salderen weer mogelijk zal zijn in de Provincie Groningen.  
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Er liggen veel aanvragen bij de provincie die wachten de verwerking voor extern salderen. Hoe 
wordt hiermee omgegaan? 
Aanvragen voor extern salderen die na 20 juni 2023 zijn ingediend worden geweigerd of dienen 
ingetrokken te worden. Zie ook: 
https://www.provinciegroningen.nl/fileadmin/user_upload/Documenten/Besluitenlijst_GS/Besluitenlijst_
GS_2023/Besluitenlijst_GS_2023_-_week_25.pdf. 
 
Als een ondernemer kiest voor verduurzaming krijgt hij er geen stikstof bij zoals het 
bij extern salderen gebeurt. Daardoor is het stikstofplafond kleiner en zijn de toekomstige 
tegemoetkoming staat daar ook groeimogelijkheden beperkter tegenover? 
Dat klopt, het bedrijf kan door intern salderen met technische oplossing eventueel zijn aangevraagde 
dieraantallen vergund krijgen met een Natuurbeschermingsvergunning. Op het moment dat extern 
salderen wel opengaat kan de ondernemer vervolgens zijn bedrijf weer uitbreiden de dan geldende 
regels. 
 
En wat als elke van de vier systemen niet past? 
Voor die bedrijven is er op dit moment geen oplossing. 
 
Krijgen bedrijven die een Lely Sphere toepassen een ECHTE Wnb-vergunning of krijgen ze een 
positief weigeringsbesluit? Want grote kans dat het om intern salderen gaat." 
Zoals beantwoord in de chat; Het gaat om een Omgevingsvergunning Natura 2000-activiteit (voorheen 
Wnb) op basis van intern salderen met een Passende Beoordeling. Een echte Wnb-vergunning dus. 
 
Wat voor loting?                         
De wijze van loting wordt momenteel uitgeschreven en bekend gemaakt bij vaststelling van de 
subsidieregeling. 
 
Kan de provincie niet bij financieren als er te weinig budget is! Als je uitgeloot wordt vis je 
weer achter het net. 
Financiering van de legalisering is uiteindelijk een opgave van het Rijk. De provincie zet zich hiervoor 
in met de middelen die het Rijk verstrekt. Wij zullen pleiten voor extra middelen wanneer blijkt dat de 
toegekende middelen onvoldoende zijn, maar het is uiteindelijk aan het Rijk om daarin te voorzien. 
 
Wordt de gehele implementatie van de Lely vergoed? 
Voor zover passend binnen de regels van de subsidieregeling wel. Beheer wordt niet vergoed. 
 
Hoezo loting? 
Over-inschrijving leidt per definitie tot teleurstelling. De vraag is wat het meest eerlijk is, want er vallen 
altijd bedrijven buiten de boot. Op basis van gesprekken met adviseurs is onze conclusie is dat dan 
het meest eerlijk is om te loten. Overigens hebben wij goede hoop dat veruit het leeuwendeel van de 
geïnteresseerden geholpen kan worden, ook met in het achterhoofd dat nog meerdere openstellingen 
volgen. 
 
Angela: Waarom alleen Lely? Er zijn meer systemen die strippen.  
Indien er een systeem aangedragen wordt dat voldoende zekerheid biedt met betrekking tot het 
behalen van zijn emissiefactor, dan kan deze meegenomen worden. Op dit moment (december '24) 
zijn andere systemen minder ver. 
 
Als je rekent met 5 kg per dier krijg je dan ook 5 kg per dier vergund of toch weer 3 kg per dier 
volgens de RAV? 
Je krijgt geen ammoniak vergund maar een activiteit. In deze is de activiteit de hoeveelheid te houden 
dieren. 
 
Loting is weer een drama voor de afvaller. Eerst hoop en dan weer de deksel.  
Overinschrijving leidt per definitie tot teleurstelling. De vraag is wat het meest eerlijk is, want er zullen 
altijd teleurgestelde bedrijven zijn. Op basis van gesprekken met adviseurs is onze conclusie is dat 
dan het meest eerlijk is om te loten. Overigens hebben wij goede hoop dat veruit het leeuwendeel van 
de geïnteresseerden geholpen kan worden, ook met in het achterhoofd dat nog meerdere 
openstellingen volgen. 
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Kan iemand ook aanspraak maken op de subsidie middels een proefstalsysteem? 
Wij sluiten dit niet uit. Het gaat erom dat het een bewezen effectief systeem is. Meer informatie: 
https://iplo.nl/regelgeving/regels-voor-activiteiten/dierenverblijven/innovatieve-stallen-technieken/ 
 
Wordt er bij de loting ook rekening gehouden met een bepaalde prioritering? 
Nee. 
       
Het gaat veel over de Lely Sphere. Maar hoe gaat de procedure voor extensiveren, dus naar 
minder koeien, hoe gaat dat in zijn werk? 
Het bedrijf zou dan zo veel minder beesten moeten gaan houden dat het onder de referentiesituatie 
uitkomt. 
 
- Het staat bedrijven ten alle tijden vrij om hun aanvraag aan te passen. Voorwaarde hiervoor is dat de 
totale emissie van de aanvraag niet mag toenemen. Het staat de aanvrager dus vrij om hun aanvraag 
aan te passen naar het houden van minder dieren in het kader van Natura 2000-activiteiten. Andere 
milieu-gerelateerde zaken worden weer apart beoordeeld.  
 
- Er staat op dit moment geen vergunningplicht op intern salderen.  
 
Hoe gaan jullie om met de jaarlijkse operationele kosten bij de Sphere? Worden 
deze ook vergoed? 
Nee. 
 
Verplicht een Sphere jaagt de stroomkosten enorm op. Dat moet ook betaald worden. Plus de 
renure is nog niet toegestaan en ze hebben het over een maximum aan renure dat je mag 
meerekenen.  
Het klopt dat onderhoud van een Sphere geld kost en renure nog niet is toegestaan. Hier staat 
tegenover dat de onzekerheid over de vergunningensituatie wordt weggenomen. 
 
Bij een worden deze aanvraag komen vaak via een kosten ook intermediair vergoed? 
Ik weet niet of adviseurs vergoed worden in de regeling. Misschien biedt het schadeloket PAS-melders 
een uitkomst. https://www.rvo.nl/onderwerpen/schadevergoeding-pas-melders 
 
 
Is de JOZ Gazoo ook eventueel nog een oplossing om PAS melders te legaliseren? 
Nee. 
 
Worden adviseurs ook vergoed? Die zijn echt prijzig.  
Ik weet niet of adviseurs vergoed worden in de regeling. Misschien biedt het schadeloket PAS-melders 
een uitkomst.  
https://www.rvo.nl/onderwerpen/schadevergoeding-pas-melders 
 
Vallen straks ook chemische luchtwassers die toegepast worden op intensieve      
veehouderijbedrijven hier ook onder? 
Er wordt op dit moment binnen de provincie gekeken naar de werking en vergunbaarheid van 
chemische luchtwassers in gesloten stalsystemen. 
 
Wat zijn de jaarlijkse kosten van de Lely Sphere? 
In zijn algemeenheid zijn onze medewerkers die met u als PAS-melder het gesprek voeren op de 
hoogte van de kosten van het systeem, maar dat zijn momentopnames. Beter kunt u contact zoeken 
met Lely zelf. 
 
Chemische luchtwassers zijn ook bewezen technieken. 
Er wordt op dit moment binnen de provincie gekeken naar de werking en vergunbaarheid van 
chemische luchtwassers in gesloten stalsystemen. 
 
Wie zoekt uit of mijn stal geschikt is? 
In zijn algemeenheid zijn onze medewerkers die met u als PAS-melder het gesprek voeren op de 
hoogte van de stalsystemen die geschikt zijn. Dit kan dus in het gesprek aan de orde komen. 
Eventueel kunt u contact zoeken met Lely zelf. 

https://iplo.nl/regelgeving/regels-voor-activiteiten/dierenverblijven/innovatieve-stallen-technieken/
https://www.rvo.nl/onderwerpen/schadevergoeding-pas-melders
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Dit is wel kassa voor Lely.  
Het gaat de provincie om legalisering van PAS-melders. 
 
Wanneer er door ecologisch verschillende referenties een rapport dan een ongelijke 
referentiesituatie is oplossing zijn? 
Vraag is ons niet duidelijk. Wel kunnen we zeggen dat elk bedrijf een referentiesituatie heeft die 
onafhankelijk is van de toestand van de ecologie. 
 
De PAS melding zou toch gelegaliseerd worden en niet de referentie. Gaat de provincie zich 
ook nog hard maken voor extern salderen? 
Het is de bedoeling dat de dieraantallen van de PAS-melding gelegaliseerd worden. 
Momenteel bestaat er geen zicht op dat extern salderen op korte termijn mogelijk wordt. 
 
Hoe wordt er om gegaan met boeren die vanwege aardbevingen wéér op achterstand gezet 
worden omdat ze wachten op een vergunning? 
Tijdens het webinar gaat het om de kwestie van legalisering van PAS-melders. Het is logisch en 
terecht dat aandacht voor de problematiek van bevingen wordt gevraagd, maar dat valt buiten het 
bestek van dit traject. 
 
Wat gebeurt er met de mest in de mestsilo w.b. ammoniak.  
Mestopslagen dienen meegenomen te worden in de beoordeling van een aanvraag 
Omgevingsvergunning Natura 2000-activiteit. 
 
Als ik zo luister moeten wij dus veel investeren om een fout van de overheid op te lossen. 
Het is juist dat aanvragers ook zelf moeten investeren, terwijl de taak bij de overheid ligt om de 
getroffen bedrijven te legaliseren. De gedeputeerde noemde dit dan ook ''bijzonder zuur'' tijdens het 
webinar. 
 
Dag moderator, dat vind ik een bijzonder antwoord. Ik wou dat alle vergunningen voor 
dieraantallen werden afgegeven. Dan waren we een stuk makkelijker af. 
 
Maar niet de ammoniak die in de PAS verstrekt was wordt dan behouden. De kansen om later 
innovatie toe te passen worden daarmee weggenomen.  
Zoals beantwoord in de chat; Het gaat om een Omgevingsvergunning Natura 2000-activiteit (voorheen 
Wnb) op basis van intern salderen met een Passende Beoordeling.  
 
Dieren moeten dus binnenblijven. Hoe daar mee om te gaan. De N-meststof die eruit komt moet 
worden afgevoerd omdat dat als kunstmest wordt gezien. Bij bio zit er al veel minder minerale 
N in de mest.  
De dieren hoeven niet binnengehouden worden. De aanwezige mest blijft emitteren maar wel minder 
omdat een deel van de mest en urine gescheiden op het land wordt achtergelaten (er zal dan minder 
ammoniak worden afgevangen). 
 
De Lely Sphere is in de biologische landbouw niet toegestaan. 
Dit is een vraag voor het bedrijf Lely. 
 
Oké dus volgens de emissieberekening gaat het om intern salderen. Hieruit begrijp ik dat het 
bedrijf een ECHTE Wnb-vergunning krijgt? Gaat de MOB hier niet tegenin of? 
Zoals beantwoord in de chat; Het gaat om een Omgevingsvergunning Natura 2000-activiteit (voorheen 
Wnb) op basis van intern salderen met een Passende Beoordeling, een echte vergunning dus. Het 
kan zijn dat hiertegen in beroep wordt gegaan. 
 
Wat doet de provincie met de reeds gestopte veehouderij locaties en de N-ruimte die als gevolg 
van het stoppen beschikbaar is gekomen? 
Op dit moment is extern salderen niet mogelijk. N-ruimte die vrijkomt gaat naar de natuur. 
 
Een referentie wordt dus bepaald aan de hand van de laatste melding voor de PAS-periode? 
De laagste melding, zoals gezegd tijdens het webinar. De referentie wordt bepaald aan de hand van 
milieu/natuur toestemming ten tijde van de aanwijsdatum van de betrokken Natura 2000-gebieden óf 
een later afgegeven milieu/natuur-     toestemming die een lagere emissie toestaat. 
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Herhaling van eerdere vraag: waar blijven de stikstofvergunningen van stoppende bedrijven? 
Wanneer bedrijven stoppen op basis van de regeling PAS-melders wordt deze ruimte in een 
provinciale stikstofbank opgenomen.  
De ruimte die is ingenomen op basis van de landelijke stoppersregelingen (Lbv en Lbv+) komt ten 
goede van de natuur.  
 
Wat wordt er bedoeld met de helft wegstrepen? 
Onduidelijk waar dit aan refereert. 
 
Maar als de koeien naar buiten gaan zal de reductie van stikstof niet 5 zijn en zal weiden dus 
niet beloond worden op het moment dat je dan minder koeien kan houden. 
Om de emissiefactor te behalen dienen de voorschriften die deel uit maken van de Passende 
Beoordeling gevolgd te worden. Hoe die eruitzien wordt nog geconcretiseerd.  
 
Waarom kan extern salderen niet eerder opengezet worden? Ik denk dat dit voor een x aantal 
bedrijven goedkoper is. 
In het webinar is toegelicht dat het extern salderen vastzit op de slechte toestand van de natuur in met 
name Drenthe, maar ook Friesland en Groningen (Liefstinghsbroek). Die toestand moet verbeteren 
om ruimte voor extern salderen te creëren. Op basis van de opgestelde Natuurdoelanalyses voor de 
diverse stikstofgevoelige Natura 2000-gebieden lijkt dit niet op korte termijn realiseerbaar. 
 


